

Ministerul Educației și Cercetării al Republicii Moldova

Universitatea de Stat de Educație Fizică și Sport
a Republicii Moldova



«SPORT. OLIMPISM. SĂNĂTATE»

Programul Congresului Științific Internațional

Ediția a VI-a

“Sport. Olympism. Health”

Programme of the International Scientific Congress

«Спорт. Олимпизм. Здоровье»

Программа Международного научного конгресса

16-18 septembrie 2021

Chișinău, Republica Moldova

CUVÂNT DE SALUT

**Onorați participanți la acest important congres științific internațional,
Onorați academicieni, profesori, cercetători, apreciați mentori și titrate personalități din țară și de peste hotare,
Distins public,
Doamnelor și domnilor!**



Fiecare dintre edițiile de până acum, dar bineînțeles și ediția prezentă a Congresului Științific Internațional, depășește cu mult cadrul unui ordinar eveniment științific de profil. Și acest fapt se datorează indubitabil amplelor tematici circumscrise, preocupărilor analitice de anvergură, cercetărilor vaste și paradigmatelor atotcuprinzătoare, de o actualitate peremptorie, care reprezintă însăși Esența și Ființa omului pe pamânt.

Sportul, în accepțiune universală, mișcarea per ansamblu, elementele definitorii ale circuitelor motrice, performanța, excelența fenomenului în discuție, sportul de masă în definitiv – au constituit dintotdeauna teme predilecte majore și asidue pentru cercetătorii din întreaga lume. Noi astăzi, la Chișinău, sub auspiciile Universității de Stat de Educație Fizică și Sport nu numai punem la dispoziție cu maximă disponibilitate o platformă intelectuală interactivă de dezbateri, polemici și aserțiuni, al cărei este de a identifica modelele viabile de salvagardare a individului, ca personalitate umană complexă, ci ne propunem să edificăm un calapod existențial, o epistemologie *sui-generis*, un model durabil de integrare organică a omului într-o societate aflată în derivă, comunitate care a suportat și mai suportă multiple racile ale trecutului, provocări și încercări ale prezentului (pandemii, crize sistemice profunde nu numai de ordin sanitar, ci și economic, financiar, cultural, psihologic, identitar etc.) și fobii pentru viitor.

Această planetă urmează a fi reclădită, prin sfidarea frontierelor și conjugarea eforturilor comune, prin renunțarea la hibe, complexe, discriminări și stereotipii. Și congresul nostru de astăzi reprezintă o oportunitate excelentă de a salva lumea în care conviețuim de la un iminent cataclism. Putem realiza acest temerar deziderat prin intermediul uneltelor noastre cotidiene de activitate: cercetarea pansivă și studiile aplicative.

Rezultatele cercetărilor, comunicările, referatele, intervențiile, mesele rotunde, concluziile, întreaga activitate laborioasă a Congresului nostru sunt racordate celor mai avansate și moderne direcții analitice și fenomenologii ale științei sportului și pedagogiei sportive, drept argumente-forte servind prestanța și notorietatea invitaților de seamă din țară și de peste hotare, personalități exemplare pe care le salutăm și le urăm bin venit în Republica Moldova.

Universitatea de Stat de Educație Fizică și Sport, gazda acestui eveniment științific distinct, posedă o bogată și unică experiență în derularea cercetării științifice de anvergură din domeniul teoriei și metodicii educației fizice și sportului din Republica Moldova, fiind unica instituție de învățământ superior de cultură fizică din țara noastră, care și-a demonstrat în timp potențialul, excelența, profunzimea și seriozitatea tematicilor științifice abordate, livrând rezultate palpabile, materializate prin multiple sinteze analitice, științifico-didactice și practice (monografii, compendii, crestomații, dicționare, elaborări științifico-didactice, studii analitice, articole, comunicări etc.).

Consider că prin tot ceea ce edificăm noi astăzi, contribuim nu numai la crearea și statornicirea unui veritabil model de cercetare, ci cristalizăm și promovăm un exemplu neperisabil de conduită civică și probitate morală, elemente indispensabile societății noastre și tinerii generații.

Veaceslav Manolachi,

Doctor habilitat în pedagogie, profesor universitar, Antrenor Emerit al RM

ПРИВЕТСТВЕННАЯ РЕЧЬ

**Уважаемые участники международного научного конгресса «Спорт. Олимпизм. Здоровье»,
Уважаемые академики, профессора, преподаватели, исследователи, признанные наставники и
титулованные гости Молдовы и зарубежья,
Уважаемая публика!**

Каждый из предыдущих проведенных конгрессов, и, конечно же, нынешний Международный научный конгресс выходит далеко за рамки обычного научного мероприятия. Этот факт, несомненно, обусловлен широким спектром обсуждаемых тем, крупномасштабными аналитическими проблемами, обширными исследованиями и всеобъемлющими парадигмами истинной актуальности, которые представляют саму Сущность и Бытие человека на Земле.

Спорт в универсальном смысле, массовый спорт, движение в целом, являются определяющими элементами двигательной деятельности, в конечном итоге - всегда были главными излюбленными и постоянными темами исследователей во всем мире. Сегодня, в Кишиневе, под эгидой Государственного Университета Физического Воспитания и Спорта мы не только предоставляем максимально доступную интерактивную интеллектуальную платформу для дебатов, полемики и выводов, целью которой является определение жизнеспособных моделей для защиты индивида как личности, но в то же время стремимся построить экзистенциальную оболочку, эпистемологию единственной в своём роде, устойчивой модели органичной интеграции человека в общество, находящееся на переходном этапе, общество, которое пережило и все еще переживает многочисленные болезни прошлого, вызовы и испытания настоящего (пандемии, глубокие системные кризисы не только связанные со здоровьем, но также экономические, финансовые, культурные, психологические, экзистенциальные и др.) страхи перед будущим.

Эту планету необходимо будет перестроить, отказавшись от границ и объединив общие усилия, забыть о недостатках, комплексах, дискриминации и стереотипах. Сегодняшний конгресс - прекрасная возможность спасти мир, в котором мы живем от надвигающегося катаклизма. Мы можем достичь этой смелой цели с помощью наших повседневных инструментов: всесторонних исследований и прикладных знаний.

Результаты исследований, сообщения, доклады, выступления, круглые столы, выводы, вся кропотливая деятельность нашего конгресса связаны с самыми передовыми и современными аналитическими направлениями и феноменологиями спортивной науки и спортивной педагогики. Вескими аргументами, доказывающими вышесказанное, являются престиж и значимость наших уважаемых гостей, как местных, так и зарубежных, каждый из которых являются образцовыми личностями, которых мы приветствуем в Республике Молдова.

Государственный Университет Физического Воспитания и Спорта, принимающий это научное мероприятие, имеет богатый и уникальный опыт проведения крупномасштабных научных исследований в области теории и методологии физического воспитания и спорта в Республике Молдова, является единственным высшим учебным заведением в области физической культуры в нашей стране. Наш университет на протяжении долгого времени демонстрирует свой потенциал, мастерство, значимость и серьезность рассматриваемых научных тем, регулярно привносит ощутимые результаты, материализованные посредством многочисленных аналитических, научно-дидактических и практических материалов (монографий, сборников, хрестоматий, словарей, дидактико-научных разработок, аналитических исследований, статей и т. д.).

Считаю, что благодаря всему, что строится сегодня, мы вносим свой вклад не только в создание и укрепление истинной исследовательской модели, но и в кристаллизацию и продвижение неизгладимого примера гражданского поведения и моральной честности, незаменимых элементов для нашего общества и подрастающего поколения.

Вячеслав Манолаки,

Доктор habilitat педагогических наук, профессор, Заслуженный тренер РМ.

WELCOME SPEECH

**Honoured participants in this important international scientific congress,
Honoured academics, professors, researchers, appreciated mentors and qualified personalities from the country and abroad,
Distinguished public,
Ladies and gentlemen!**

Each of the previous editions, but of course the current edition of the International Scientific Congress, goes far beyond the context of an ordinary scientific event. And this fact is undoubtedly due to the broad circumscribed themes, large-scale analytical concerns, extensive research and all-encompassing paradigms, of a peremptory topicality, which represents the very Essence and Being of mankind on earth.

Sport, in a universal sense, movement as a whole, the defining elements of motor circuits, performance, the excellence of the phenomenon in question, mass sports in the end - have always been major and assiduous favourite topics for researchers around the world. Today, in Chisinau, under the auspices of the State University of Physical Education and Sports, we are not only provide with maximum availability an interactive intellectual platform for debates, controversies and assertions, whose purpose is to identify viable models for safeguarding the individual as a human complex personality but we aim to build an existential shell, a sui generis epistemology, a sustainable model of organic human integration in a stemming society, a community that has endured and still endures multiple traces of the past, challenges and attempts of the present (pandemics, deep systemic crises not only health, but also economic, financial, cultural, psychological, identity, etc.) and phobias for the future.

This planet is to be rebuilt, by defying borders and combining common efforts, by giving up flaws, complexes, discrimination and stereotypes. And today our congress is an excellent opportunity to save the world we live in from an impending cataclysm. We can achieve this daring goal through our daily tools: sentient research and applied studies.

The research results, communications, papers, interventions, round tables, conclusions, the entire laborious activity of our Congress are connected to the most advanced and modern analytical directions and phenomenology of sports science and sports pedagogy, as strong arguments serving the prestige and notoriety of distinguished guests from country and abroad, exemplary personalities that we greet and welcome to the Republic of Moldova.

The State University of Physical Education and Sports, the host of this distinct scientific event, has a rich and unique experience in conducting large-scale scientific research in the field of theory and methodology of physical education and sports in the Republic of Moldova, being the only higher education institution of physical culture in our country, which has demonstrated in time its potential, excellence, depth and seriousness of the scientific topics addressed, delivering tangible results, materialized through multiple analytical, scientific-didactic and practical syntheses (monographs, compendiums, chrestomathy, dictionaries, didactic-scientific elaborations, analytical studies, articles, communication, etc.).

I believe that through everything we build today, we contribute not only to the creation and consolidation of a true research model, but we crystallize and promote an indelible example of civic and moral honest conduct, indispensable elements for our society and the younger generation.

Veaceslav Manolachi,

Doctor Habilitatum in pedagogy, Univerisity professor, Merited Coach of Republic of Moldova

COMITETUL ȘTIINȚIFIC AL CONGRESULUI

Președinte – V. Manolachi (Moldova)

Vicepreședinți – V. Buftea (Moldova), V.Dorgan (Moldova).

Membrii Comitetului Științific – V.Platonov (Ucraina), L.Lubîșeva (Rusia), M.Bulatova (Ucraina), S.Bubca (Ucraina), S.Seiranov (Rusia), T.Mihailova (Rusia), K.Zakirianov (Kazahstan), F.Pelin (România), A.V. Voicu (România), L.Toth (Ungaria), T.Bompa (Canada), A.Mastalerz (Polonia), S.Repkin (Belarus), M.Žvan (Slovenia), L. Georgescu (România), E.Imas (Ucraina), A.Budevici-Puiu (Moldova), L.Povestca (Moldova), V. Manolachi (Moldova), V.Cușnir (Moldova), R.Gürsoy (Turcia), Zhong Bingshu (China), K.Milašius (Lituania), L. Altantsetseg (Mongolia), J.Zidens (Letonia), V. Stanković (Serbia), J. Dzagania (Georgia), S. Safarov (Tadjikistan), O. Matâfin (Rusia).

НАУЧНЫЙ КОМИТЕТ КОНГРЕССА

Председатель – В. Манолаки (Молдова)

Заместители председателя – В. Буфтя (Молдова), В.Дорган (Молдова).

Члены научного комитета – В.Платонов (Украина), Л.Лубышева (Россия), М.Булатова (Украина), С. Бубка (Украина), С.Сейранов (Россия), Т.Михайлова (Россия), К.Закирьянов (Кazahстан), Ф.Пелин (Румыния), А.В. Войку (Румыния), Л. Тот (Венгрия), Т.Бомпа (Канада), А.Масталез (Польша), С.Репкин (Беларусь), М.Зван (Словения), Л. Джеорджееску (Румыния), Е.Имас (Украина), А.Будевич-Пую (Молдова), Л.Повестка (Молдова), Виктор Манолаки (Молдова), В.Кушнир (Молдова), Р.Гюрсой (Турция), Джонг Бингшу (Китай), К.Милашус (Литва), Л. Алтанцэцэг (Монголия), Я.Зиденс (Латвия), В. Станкович (Сербия), Д. Дзагания (Грузия), Ш. Сафаров (Таджикистан), О. Матыцин (Россия).

SCIENTIFIC COMMITTEE OF THE CONGRESS

Chairman – V. Manolachi (Moldova)

Vice-Chairmen – V. Buftea (Moldova), V.Dorgan (Moldova).

Members of the Scientific Committee – V.Platonov (Ukraine), L.Lubysheva (Russia), M.Bulatova (Ukraine), S.Bubka (Ukraine), S.Seyranov (Russia), T.Mikhailova (Russia), K.Zakyrianov (Kazahstan), F.Pelin (Romania), A. V. Voice (romania), L.Toth (Hungary), T.Bompa (Canada), A.Mastalerz (Poland), S.Repkin (Belarus), M.Žvan (Slovenia), L. Georgescu (Romania), E.Imas (Ukraine), A.Budevici-Puiu (Moldova), L.Povestca (Moldova), Victor Manolachi (Moldova), V.Cușnir (Moldova), R.Gürsoy (Turkey), Zhong Bingshu (China), K.Milašius (Lithuania), L. Altantsetseg (Mongolia), J.Zidens (Latvia), V. Stanković (Serbia), J. Dzagania (Georgia), S. Safarov (Tadjikistan), O. Matytsin (Russia).

PROGRAM

16 septembrie 2021

08.00 – 16.00

USEFS

Blocul central
str. A. Doga 22

ÎNREGISTRAREA PARTICIPANȚILOR LA CONGRES

18.00

Hotel President
Bulevardul Dacia
58/5

**Evenimentul consacrat aniversării a 70-a a
organizării învățământului superior de cultură
fizică din Republica Moldova**

17 septembrie 2021

09.00 – 09.30

USEFS

Blocul central
str. A. Doga 22,
Sala Senatului

DESCHIDERA SOLEMNĂ A CONGRESULUI

**Cuvânt de salut din partea administrației USEFS
Cuvânt de salut din partea persoanelor oficiale**

09.30 – 13.00

USEFS

Blocul central
str. A. Doga 22,
Sala Senatului

ȘEDINȚĂ ÎN PLEN

**Manolachi V. (Moldova) Bioenergia efortului
maximal la etapele precompetițională și
competițională în corelare cu consumul de produse
alimentare**

**Platonov V. (Ucraina) Știința sportului: spațiul
informațional și integritate academică**

**Lubîșeva L. (Rusia) Particularitățile epuizării
psihice a sportivilor în sportul olimpic**

Bulatova M. (Ucraina) Sportul olimpic și cultura

Potop V. (România) Analiza cantitativă și calitativă a performanței sportive în gimnastică artistică pe baza criteriului biomecanic

Braniște Gh. (Moldova) Jocurile Olimpice și Mișcarea Olimpică: dimensiuni educative și umanistice

13.00-13.30 Pauză de cafea

13.30 – 16.00 **RAPOARTE, COMUNICĂRI ȘI DISCUȚII ÎN**
USEFS **SECȚIUNI**
Blocul central
str. A. Doga 22

18 septembrie 2021

09.00 – 11.00 **TOTALIZAREA ȘI ADOPTAREA REZOLUȚIEI**
USEFS **CONGRESULUI ȘTIINȚIFIC**
Blocul central
str. A. Doga 22

PLECAREA PARTICIPANȚILOR

ПРОГРАММА

16 сентября 2021

08.00 – 16.00 РЕГИСТРАЦИЯ УЧАСТНИКОВ КОНГРЕССА

ГУФВС

Центральный корпус
ул. А.Дога 22

18.00

Гостиница President
бульвар Дачия 58/5

Праздничное мероприятие, посвящённое 70-летию организации высшего физкультурного образования в Республике Молдова

17 сентября 2021

09.00 – 09.30 ТОРЖЕСТВЕННОЕ ОТКРЫТИЕ КОНГРЕССА

ГУФВС

Центральный корпус
ул. А.Дога 22,
Зал Сената

**Приветственное слово администрации ГУФВС
Приветственное слово официальных лиц**

09.30 – 13.00

ГУФВС

Центральный корпус
ул. А.Дога 22,
Зал Сената

ПЛЕНАРНЫЕ ДОКЛАДЫ

**Манолаки В. (Молдова) Биоэнергетика
максимальных усилий на
предсоревновательном и соревновательном
этапах во взаимосвязи с потреблением пищи**

**Платонов В. (Украина) Спортивная наука:
информационное пространство и
академическая добросовестность**

**Лубышева Л. (Россия) Особенности
психологического выгорания спортсменов в
олимпийском спорте**

**Булатова М. (Украина) Олимпийский спорт и
культура**

Потоп В. (Румыния) Количественный и

**качественный анализ спортивных результатов
в спортивной гимнастике на основе
биомеханических критериев**

**Браниште Г. (Молдова) Олимпийские игры и
Олимпийское движение: воспитательные и
гуманитарные ценности**

13.00 – 13.30 Кофе-брейк

**13.30 – 16.00 ДОКЛАДЫ, СООБЩЕНИЯ И ДИСКУССИИ В
СЕКЦИЯХ**
ГУФВС
Центральный корпус
ул. А.Дога 22

18 сентября 2021

**09.00 – 11.00 ПОДВЕДЕНИЕ ИТОГОВ И ПРИНЯТИЕ
РЕЗОЛЮЦИИ НАУЧНОГО КОНГРЕССА**
ГУФВС
Центральный корпус
ул. А.Дога 22

ОТЪЕЗД УЧАСТНИКОВ

PROGRAMME

September 16, 2021

08.00 – 16.00 **REGISTRATION OF THE PARTICIPANTS TO
THE CONGRESS**
SUPES
Central Building
22 A. Dogastreet

18.00
Hotel President,
58/5 Dacia blvd.
**The event dedicated to the 70th anniversary of the
establishment of higher education in the branch of
physical culture in the Republic of Moldova**

September 17, 2021

09.00 – 09.30 **OPENING CEREMONY OF THE CONGRESS**
SUPES
Central Building
22 A. Doga street,
Assembly Room
Officials Welcome Speech

09.30 – 13.00 **PLENARY SESSION**
SUPES
Central Building
22 A. Doga street,
Assembly Room
**Manolachi V. (Moldova) Bioenergy of maximum
effort at the pre-competitive and competitive stages
in correlation with food consumption**
**Platonov V. (Ukraine) Sports science: information
space and academic integrity**
**Lubysheva L. (Russia) Features of psychic burnout
of olympic sports athletes**
Bulatova M. (Ukraine) Olympic sports and culture
**Potop V. (Romania) Quantitative and qualitative
analysis of sports performance in artistic
gymnastics on biomechanical criteria**
Braniște Gh. (Moldova) Olympic Games and

Olympic Movement: educational and humanistic dimensions

13.00 – 13.30 **Coffee-break**

13.30 – 16.00

SUPES

CentralBuilding
22 A. Doga street

ROUND – TABLE SESSIONS

September 18,2021

09.00 – 13.00

SUPES

CentralBuilding
22 A. Doga street

**SUMMARIZING AND ADOPTION OF THE
SCIENTIFIC CONGRESS RESOLUTION**

DEPARTURE OF THE PARTICIPANTS

RAPOARTE, COMUNICĂRI ȘI DISCUȚII ÎN SECȚIUNI
ДОКЛАДЫ, СООБЩЕНИЯ И ДИСКУССИИ В СЕКЦИЯХ
ROUND – TABLE SESSIONS

Secțiunea 1. Olimpismul și mișcarea olimpică. Aspecte filosofice, socioeconomice, juridice și manageriale ale culturii fizice

Секция 1. Олимпизм и олимпийское движение. Философские, социально-экономические, правовые и управленческие аспекты физической культуры

Section 1. Olympism and the Olympic movement. Philosophical, socio-economical, legal and managerial aspects of physical culture

Moderatori: Braniște Gh. (Moldova),

Budevici-Puiu A. (Moldova)

Модераторы: Браниште Г. (Молдова),

Будевич-Пую А. (Молдова)

Moderators:) Braniște Gh. (Moldova),

Budevici-Puiu A. (Moldova)

- Chimerciuc N. Apa – izvorul vieții. Măsuri de protecție contra poluării apei*
Water – the source of life. Protection measures against water pollution
- Căbătuț T. Studiul nivelului culturii informației a utilizatorilor bibliotecii USEFS*
Timofți S. Study of the level of information culture of users in the SUPES library
- Timofți S. Tehnologia informației și comunicațiilor în bibliotecă*
Căbătuț T. Information and communication technology in the library
- Coronovschi Z. Strategii de formare a abilităților de învățare independentă*
Independent learning skills training strategies
- Nicolaiciuc N. Aspecte teoretice privind comunicarea fără bariere la elevii cu deficiențe*
Onoi M. de auz
Miron I. Theoretical aspects regarding communication without barriers with
students with hearing deficiencies
- Leșco V. Conexiunea dintre mediul social al familiei și potențialul educațional al*
copilului de vârstă școlară mică
The connection between the social environment of the family and
educational potential of the young school child

Ciupașu A.

Biblioteca Universității de Stat de Educație Fizică și Sport – 30 de ani de ascensiune

State University of Physical Education and Sports library – 30 years of ascension

Расин М.

Мальцева Н.

Совершенствование механизма управления плоскостной спортивной инфраструктуры на территории города Омска

Improvement of the management mechanism of the flat sports infrastructure in the territory of the city of Omsk

Secțiunea 2. Educația fizică în sistemul de învățământ. Pregătirea profesională a cadrelor

Секция 2. Физическое воспитание в системе образования. Профессиональная подготовка кадров

Section 2. Physical culture in the education system. Teachers professional training

*Moderatori: Vizitiu E. (România), Carp I. (Moldova),
Buftea V. (Moldova)*

*Модераторы: Визитиу Е. (Румыния), Карп И. (Молдова),
Буфтя В. (Молдова)*

*Moderators: Vizitiu E. (Romania), Carp I. (Moldova),
Buftea V. (Moldova)*

- Leșco V.
Goncearuc S.
Leșcu A.* *Diagnosticarea relațiilor părinte – copil prin activități de educație fizică în învățământul primar*
- Diagnosis of parent-child relationships through physical education activities in primary education*
- Bragarenco N.
Nistrean A.* *Eficiența aplicării mijloacelor din fitness în lecția de educație fizică cu elevii din ciclul liceal*
- Efficiency of applying fitness means in the physical education lesson with high school students*
- Volcu Gh.
Volcu I.* *Aspecte strategice ale activității de cercetare științifică a studenților facultăților de educație fizică și sport*
- Strategic aspects of the scientific research activity at the students of Physical education and Sport faculties*
- Goncearuc S.
Putin N.* *Formarea competențelor profesionale la studenții masteranzi din perspectiva psihopedagogiei educației fizice*
- Training of professional competences in master's degree from the perspective of psychopedagogy of physical education and sport*
- Nastas N.
Filipov V.* *Utilizarea metodologiei de formare și evaluare a educației fizice atitudinale în scopul sporirii nivelului pregătirii fizice și intelectuale*
- Use of training methodology and evaluation of attitude physical education in order to increase physical and intellectual training level*
- Ghețiu A.* *Dezvoltarea programelor de formare continuă prin implementarea proiectului Compass (Erasmuss +)*
- Development of continuous vocational training through the implementation of the Compass project (Erasmus +)*

- Calugher V.
Amelicichin E.
Popescu V.* *Oferta educațională a Universității de Stat de Educație Fizică și Sport:
impact și relevanță pentru piața muncii*
- Educational offer of State University of Physical Education and Sport:
impact and relevance for the labor market*
- Revencu A.* *Formarea unei echipe de rugby în instituțiile de învățământ superior
ale Republicii Moldova cu profil militar*
- Formation of a rugby team in the higher education institutions of the
Republic of Moldova with the appearance of the Military Academy*
- Купцов Ю.* *Коррекция кинематических показателей техники спринтерского
бега студентов, обучающихся в группах спортивного
совершенствования*
- Correction of the kinematic indicators of sprinter running technique of
students training in sports performance groups*
- Высочина Н.
Кувшинов А.* *Анализ динамики перспектив летних всемирных военных игр*
- Analysis of dynamics and prospects for the development of summer
Military World Games*
- Забзеев В.
Зекрин Ф.* *Научно-методическое сопровождение спортсменов с
использованием информационных баз данных (опыт ФГБОУ ВО
«ЧГАФКиС»)*
- Scientific and methodological support of athletes using information
databases (experience of FGBOU VO "ChGAFKiS)*
- Grosu M.
Mindrigan V.
Miron I.* *Aspecte teoretice privind incluziunea copiilor cu CES în instituțiile de
învățământ din Republica Moldova*
- Theoretical aspects regarding the inclusion of children with SEN in
educational institutions in the Republic of Moldova*

Secțiunea 3. Tehnologii inovative și bazele științifico-metodice ale sistemului contemporan de pregătire a sportivilor

Секция 3. Инновационные технологии и научно-методические основы современной системы подготовки спортсменов

Section 3. The innovational technologies and scientific-methodical bases of the athletes training contemporary system

*Moderatori: Visocina N. (Ucraina), Mocrousov E. (Moldova),
Polevaia-Secăreanu A. (Moldova)*

*Модераторы: Высочина Н. (Украина), Мокроусов Е. (Молдова),
Полевая-Секэряну А. (Молдова)*

*Moderators: Vysocina N. (Ukraine), Mocrousov E. (Moldova),
Polevaia-Secareanu A. (Moldova)*

*Buftea V.
Boeștean C.
Cozima M.* *Aspecte tehnologice de planificare și organizare a pregătirii gimnastelor de performanță pentru participare în concurs pe durata unui ciclu anual de antrenament*

Technological aspects of planning and organizing the elite gymnasts' training process during annual training cycle

*Povestca L.
Ivan P.* *Mijloacele de pregătire forță-viteză aplicate în procesul de antrenament al alergătorilor de semifond de performanță într-un macrociclu anual*

Force-speed training means applied in the training process of performance middle distance runners in an annual training macrocycle

*Tăbîrță V.
Scutelnic V.* *Programarea antrenamentului sportiv al rugbiștilor de performanță în funcție de nivelul dezvoltării capacităților de forță-viteză*

Scheduling sports training in terms of developing the strength-speed capacity of performance rugby players

*Gîlcă M.
Gurin S.* *Rolul antrenorului personal în pregătirea de perspectivă a luptătorilor de stil liber*

The role and importance of the personal coach in the perspective training of the freestyle wrestlers

*Sîrghi S.
Carp I.* *Aspecte privind prevenirea accidentărilor musculare în rândul jucătorilor de fotbal*

Aspects regarding the prevention of muscle injury among football players

*Pavel L.P.
Potop V.* *Individualizarea în antrenamentul de scrimă (arma floretă)*

*Jurat V.
Milan R.C.* *Individualization in fencel training (foil weapon)*

- Grimalschi T.
Reaboi N.** *Echivalența dezvoltării valorilor estetice ale disciplinelor sportive de gimnastică sub aspectul orientării procesului de antrenament spre măiestrie tehnico-artistică*
- The equivalence of the development of the aesthetic values of the gymnastics sports disciplines in the aspect of the training process orientation towards technical-tactical mastery*
- Mihăilescu L.
Mihăilescu L.
Vâlcu B.** *Repere obiective în evaluarea puterii musculare la alergătorii de sprint*
- Objective references in assessing muscle strength in sprint runners*
- Stepanova N.
Postica S.** *Pregătirea înotătoarelor brasiste de performanță într-un mezociclu precompetițional*
- Training of performance swimmers specialized in the brass procedure on the pre-competitive mesocycle*
- Olaru M.
Mihăilă I.
Roșu D.** *Modelul luptătorilor de greco-romane juniori U17 la nivel național*
- The model of Greco-roman U17 wrestlers at a national level*
- Мунтян В.** *Биомеханические аспекты технических действий в ударных видах спорта*
- Biomechanical aspects of technical actions in impact types of martial arts*
- Vysochina N.
Petrachkov O.
Biloshytskyi V
Kononov D.** *Individual and typological peculiarities of athletes as a resource for enhancing the competitive activity efficiency*
- Свекла С.** *Распределение нагрузок силовой направленности в полугодовом макроцикле подготовки бегунов на средние дистанции (этап начальной спортивной специализации)*
- Distribution of loads of power orientation in a half-year macrocycle of training middle-distance runners(stage of initial sports specialization)*
- Мокроусов Е.** *Эффективность формирования спортивно-технических возможностей высококвалифицированных теннисисток в процессе подготовки к высшей соревновательной квалификации*
- Effectiveness of formation of sports and technical capacities of highly qualified female table tennis players in the preparatory process for the higher competitive qualification*
- Конохова Т.** *Некоторые аспекты методики изучения групповых тактических действий в волейболе на этапе совершенствования спортивного мастерства*

- Some aspects of the methodology of studying group tactical actions in volleyball at the stage of perfection of sports skills*
- Мальцев Г.
Зекрин Ф.
Зебзеев В.** *Динамика показателей функционального состояния самбистов в годичном цикле подготовки*
- Dynamics of indicators of the functional state of sambo athletes in the annual training cycle*
- Ильин Г.
Вулпе Г.** *Анализ показателей параметров генеральной совокупности мировой элиты легкоатлетов*
- Analysis of indicators of parameters of the general assemblies of the world elite athletes*
- Бусуйок С.
Солоненко Г.** *Сравнительная характеристика параметров подготовленности спортсменов водных видов спорта в соревновательном периоде годового цикла тренировки*
- Comparative characteristics of preparations of water sports athletes in the competitive period of the annual training cycle*
- Побурный П.
Ангел А.** *Комплексные исследования показателей адаптации организма спортсменов высокой квалификации в соревновательном периоде годового цикла тренировки*
- Comprehensive studies of the body adaptation indicators of highly qualified athletes in the competitive period of the annual training*
- Петровская Т.
Ганага О.** *Влияние киберспорта на психологические особенности спортсмена*
- The influence of e-sport on the psychological features of an athlete*
- Лубышева Л.** *Особенности психологического выгорания спортсменов в олимпийском спорте*
- Features of psychological burnout of olympic sports elite*

Secțiunea 4. Medicină sportivă, kinetoterapie și cultură fizică recreativă

Секция 4. Спортивная медицина, кинетотерапия и рекреативная физическая культура

Section 4. Sports medicine, kinetotherapy and recreative physical culture

*Moderatori: Delipovici I. (Moldova),
Zavalișca A. (Moldova), Onoi M. (Moldova)*

*Модераторы: Делипович И. (Молдова),
Завалишца А. (Молдова), Оной М. (Молдова)*

*Moderators: Delipovici I. (Moldova),
Zavalișca A. (Moldova), Onoi M. (Moldova)*

- Erhan E.** *Rolul lipazei și al trigliceridelor în efortul fizic al sportivilor înotători*
The role of lipase and triglycerides in the physical effort of swimming athletes
- Delipovici I.** *Asigurarea biochimică a pregătirii sportive*
Biochemical insurance of sports training
- Roșu D.** *Kin-ball – o uimitoare incursiune în lumea jocului cu mingea*
Kin-ball – an amazing incursion in the world of ball game
- Шпак В.
Степанова Н.
Дубинин Е.** *Основные направления реализации физкультурно-оздоровительной работы с населением по месту жительства в современных социально-экономических условиях*
Main directions of implementation of physical and healthy work with the population at the location in modern socio-economic conditions
- Бакико И.** *Динамика физического состояния и состояния здоровья школьников за период исследования*
Dynamics of the physical condition and health status of schoolchildren during the study period
- Коробейников Г.
Коробейникова Л.
Воронцов А.
Луданов К.** *Автономная регуляция ритма сердца у элитных борцов с различным доминированием полушарий мозга*
Autonomous heart rhythm regulation in elite wrestlers with different hemispherical dominations
- Ерхан Е.
Делеу И.
Делипович И.
Семирунчик В.
Кочина А.** *Исследование кардио-респираторных параметров у спортсменов высокой квалификации во время физической нагрузки на велоэргометре*
Research of cardio-respiratory parameters in highly qualified athletes during physical exercise on a ergometre bike

Workshop.

Aspecte socioculturale, economice și politice ale culturii fizice și sportului

Воркшоп.

Социокультурные, экономические и политические аспекты физической культуры и спорта

Workshop.

Socio-cultural, economic and political aspects of physical culture and sports.

Moderatori: Popescu V. (România), Rusu O.M. (România), Știrbu I.C. (România), Petrea R.G. (România)

Модераторы: Попеску В. (Румыния), Русу О.М. (Румыния), Штирбу И.Г. (Румыния), Петря Р.Г. (Румыния)

Moderators: Popescu V. (România), Rusu O.M. (România), Știrbu I.C. (România), Petrea R.G. (România)

Știrbu C.

Influența COVID-19 asupra stării fizice a populației școlare mici

The influence of COVID-19 on the physical condition of the young schoolchildren

Petrea R.

Aspecte de psihomotricitate și coeficientul de inteligență în inițierea în sportul de performanță

Aspects of psychomotor skills and IQ in initiation into performance sports